
سال هاي گذشته در خطه 
مريم فلاح رضوانكلايي

   گزارش 
مازن�دران،  سرس�بز 
عرص�ه  زحمتكش�ان 
كشاورزي به ش�يوه سنتي و با دس�تان خالي به سراغ 
طبيع�ت مي رفتن�د، زمين را ش�خم مي زدن�د، بذري 
مي كاش�تند، و در آخ�ر نيز محصول�ي درو مي كردند. 
حاصل رون�د كش�اورزي س�نتي اگرچه كم ب�ود، اما 
محصولات توليدشده سالم بود و پر از مواد مغذي. اما با 
آمدن ماشين هاي مكانيزه و مدرن، افزايش ميزان توليد 
اهميت يافت و كش�اورزان س�عي كردند با استفاده از 
روش هاي گوناگون ميزان توليد را افزايش دهند. از اين 
رو س�موم و كودهاي ش�يميايي از هر نوعي وارد بازار 
كش�اورزي ش�د. در آغاز بدون هرگونه نظارتي از اين 
سموم و كودها استفاده مي شد اما در دهه هاي بعد كه 
نظارت سازمان هاي ذيربط كشاورزي بر مسئله نمايان 
شد نيز باز هم روند استفاده از س�موم و كودها سامان 
نيافت. آرزوي سامان يافتن اين حوزه دهه ها در حافظه 
تاريخي مازندراني ه�ا مانده  و هن�وز به رغم اظهارات 
برخي مسئولان، سموم كشاورزي با حجم و نوع نادرست 
مصرف در زير پوست كش�اورزي مازندران مي لولند. 

    
اين روزها برنجكاران شمالي به ويژه در مازندران مشغول 
كار كشاورزي هستند. اغلب آنها محصولشان را درو كرده 
و برخي نيز به كش��ت دوم رو آورده اند. يكي از مهم ترين 
موضوعاتي كه كشاورزان در هر مرحله از كار با آن سر و كار 
دارند سموم كشاورزي و كودهاي شيميايي است. سمومي 
كه براي دفع آفات به ويژه در آب و هواي مرطوب مازندران 
استفاده مي شود تا از نابودي محصول جلوگيري كند اما 
مهم تر از آن نوع استفاده، ميزان استفاده، نحوه انتخاب آن 
و نظارت بر مجاز بودن سموم است. اين روزها كه برخي از 
برنجكاران شمالي مشغول كشت دوم هستند، اين اتفاق 
بيشتر موضوعيت پيدا مي كند اما ظاهراً نظارت چنداني از 

جانب نهادهاي مربوطه بر اين موارد وجود ندارد. 
   ضعف نظارت در حوزه مصرف سموم كشاورزي

هر از گاهي شنيده مي شود كه يك كارشناس يا پژوهشگر 
حوزه س��امت درباره مصرف س��موم در كش��ور به ويژه 
مازندران اظهار نظر كرده و آن  را نگران كننده برش��مرده 
است. مردم نيز نگران اين امر بوده و در مباحثات روزمره 
موضوع سموم كشاورزي هر روز بيش��تر مورد بحث قرار 
مي گي��رد. نگراني هايي كه در مورد امني��ت غذايي مردم 
وجود دارد گاه در صحبت هاي برخي افراد خبره نيز ديده 
مي شود.  يك فروش��نده سموم كش��اورزي كه در اغلب 
ش��هرهاي مازندران به اين كار مشغول است، به »جوان« 
گفت: برخي كش��اورزان س��مومي را كه مرب��وط به يك 
كشت و زرع نيست استفاده مي كنند تا بهتر جواب بدهد. 
آنها از خطرات احتمالي اين كار آگاه نيستند و نمي دانند 
افزايش دوره كارنس سموم و ماندگاري بر روي محصول 
چه خط��رات بزرگي مي تواند دربر داش��ته باش��د. ايجاد 

مس��موميت در كوتاه مدت و انواع بيماري هاي خطرناك 
در درازمدت از پيامد هاي اين اشتباه است.  اين كارشناس 
سموم كشاورزي كه خواست نامش فاش نشود، افزود: اين 
اتفاق- يعني استفاده از س��موم قوي تر براي بهتر جواب 
دادن- بيشتر در صيفي جات و س��بزيجات ممكن است 
اتفاق بيفتد. دوره سم در صيفي جات يك تا سه روز است و 
از نظر استاندارد اثر سم پس از سه روز بايد از بين برود اما 
سمومي كه گاه در كشور ما استفاده مي شود دوره 7 و حتي 
تا 30 روزه دارد كه در اين زمان محصول برداشت شده و 
به دست مشتري مي رس��د. برخي افراد از روي ناآگاهي 
و برخي نيز از روي س��ودجويي به چنين عملي مبادرت 
مي ورزند كه افراد سودجو براي قيمت كمتر سم به چنين 
كاري دست مي زنند. ضعف اصلي نيز در نبود نظارت كافي 
بر اين حوزه اس��ت كه موجب اس��تفاده نادرست سموم 

كشاورزي مي شود. 
   براي سموم ممنوعه جايگزيني ندارند

اين فروشنده س��م در مركز اس��تان مازندران ادامه داد: 
سمومي كه در ايران خطر بالايي دارد ممنوع اعام مي شود 
و كشاورزان حق ندارند از آن اس��تفاده كنند اما از طرف 

جهاد كش��اورزي جايگزين مثبتي براي آن پيش��نهاد و 
عرضه نمي شود و كشاورزان سم پرخطرتري را جايگزين 
كرده و از چاله به چاه مي افتن��د. ضرورت دارد در اينگونه 
موارد جايگزين مثبتي براي چنين شرايطي در نظر گرفته 
ش��ود. اتفاق خطرناك ديگر ضعف رعاي��ت نكات ايمني 
در سمپاشي اس��ت كه در اس��تان ما گاهي رعايت نشده 
و افراد از لب��اس و عينك مخصوص اس��تفاده نمي كنند. 
حتي برخي افراد در همان حين به خوردن و آش��اميدن 
رو مي آورند كه بسيار خطرناك است.  وي به راهكارهاي 
كاهش و كنترل مصرف سموم كش��اورزي نيز اشاره كرد 
و يادآور ش��د: به كارگيري نرم افزار رصد مصرف س��موم 
كشاورزي كه توسط جهاد كشاورزي انجام مي شود يكي 
از بهترين راهكارها به شمار مي آيد. كاس هاي آموزشي 
ffs نيز از جمله بهترين راه هاس��ت كه آموزش استفاده از 
سموم را توسط اس��اتيد زبده ارائه مي دهد.  اما به رغم اين 
پيش��نهادات، نرم افزار رصد در مازندران فعاليت چنداني 
نداشته و كاس هاي آموزشي نيز در گستره بسيار محدود 
برگزار مي شود. مسئولان جهاد كشاورزي مازندران بارها 
عنوان كرده اند مصرف س��موم در مازندران كنترل شده 

اس��ت و نگراني درب��اره آن وجود ندارد.  ب��ه گفته رئيس 
سازمان جهاد كشاورزي مازندران كاهش مصرف سموم 
و اس��تفاده صحيح و اس��تاندارد از آن، يكي از برنامه هاي 
جهاد كشاورزي است. در همين راستا در سال 95، 113 
هزار تن كود در مازندران توزيع شد در حالي كه ميانگين 
توصيه مصرف كود حداقل 180 هزار تن بوده  است.  دلاور 
حيدرپور در اين باره به »جوان« گفت: ميزان مصرف سموم 
در سال 87، 12 هزار و 300 تن بود و اكنون اين ميزان به 
3هزار 400 تن رسيده كه 2 هزار تن آن نيز كود گرانوله و 
تركيبي از سه كود است. مازندران يكي از دو استان پايلوت 
كشور براي ساماندهي سموم است و با مالكان فروشگاه هاي 
غيرمجاز در بحث سموم برخورد مي شود.  وي افزود: طرح 
ساماندهي فروشگاه هاي سموم كشاورزي با تأمين سموم 
تنها از طريق نسخه پيچي مهندسان كشاورزي در استان 
اجرايي مي ش��ود. با اجراي اين طرح فروشگاه هاي عرضه 
سموم كش��اورزي در مازندران بدون نس��خه مهندسان 
كشاورزي، مجاز به فروش سم به كشاورزان نخواهند بود. 
اجراي اين طرح مي تواند از روند رو به رشد استفاده بدون 
ضابطه و غيركارشناسي سموم كشاورزي و تأثير منفي آن 

بر كيفيت محصول نيز جلوگيري كند. بر اساس تفاهمنامه 
دوجانبه بين جهاد كشاورزي و دانشگاه علوم پزشكي اين 

طرح به زودي در مازندران عملياتي مي شود. 
   وضعيت نگران كننده مصرف سموم 

به رغم تمامي اظهارات مسئولان جهاد كشاورزي مازندران، 
محققان اين استان نظر ديگري دارند.   دانشيار دانشگاه و 
عضو هيئت علمي دانشگاه علوم كشاورزي ساري در اين 
باره با بيان اينكه برنج و مركبات مازندران در رأس توجه 
اس��ت، به »جوان« گفت: در مازندران ب��الاي 120 هزار 
هكتار مركبات و 200 هزار هكتار برنج كش��ت مي شود و 
متأسفانه وضعيت مصرف سموم كشاورزي در مازندران 
ارقام بالايي را نشان مي دهد. در كنار اين، متأسفانه نحوه 
استفاده از س��موم در مازندران نيز روش چندان درستي 
نداشته و گاه ديده مي شود كه زمانبندي استفاده رعايت 
نمي ش��ود.  محمدرضا دماونديان افزود: از سال هاي دهه 
1960 به بعد كه پيامدهاي مصرف سموم كشاورزي خود 
را نشان داد، تازه كارشناسان فهميدند كه باقيمانده سموم 
در دريا، خاك، طبيعت و حتي بدن انسان باقي مي ماند. در 
مازندران نيز مصرف سموم شيميايي براي نخستين بار در 
سال 1332 در مركبات مورد استفاده قرار گرفت. سال ها 
بعد در سال 1362 طرحي تحقيقاتي بر روي مادران شيرده 
در مازندران و گيان انجام شد كه در شير آنان سم د.د.ت 
وجود داشت. در مجموع بايد گفت معايب مصرف سموم 
شيميايي بيش از مزاياي آن اس��ت.  وي با اشاره به برخي 
توجيه ها درباره شرايط آب و هوايي مازندران براي مصرف 
سموم، تصريح كرد: برخاف تصور عامه كه گمان مي كنند 
آب و هواي مازندران به دليل رطوبت نيازمند مصرف بيشتر 
س��موم براي دفع آفات و امراض گياهي است، بايد گفت 
اتفاقاً به دليل تنوع زيس��تي بالايي كه در مازندران وجود 
دارد نياز به مصرف سم در محصولات كشاورزي اين استان 
بسيار كمتر از مناطق ديگر است چون اكوسيستم مازندران 
پايدارتر است و گياهان به تعادل زيستي رسيده اند. اگر در 
مازندران مديريت درستي صورت گيرد مي توان اميدوار بود 

مصرف سموم به صفر برسد. 
   پيامدها و آينده مصرف سموم شيميايي 

اين استاد دانشگاه درباره پيامدهاي مصرف سموم گفت: 
همه مهره هاي زنجيره طبيعت در اين روند آسيب مي بينند 
اما در نهايت ضربه آخر به انس��ان ختم مي ش��ود و نوك 
پيكان صدمات متوجه انسان است. شايد عنوان شود كه 
سموم توليدشده شركت هاي معتبر زياني ندارد اما به واقع 
اينگونه نيست. سموم بي شناسنامه و تقلبي نه تنها آفت را 
نمي كشد بلكه به طبيعت و انسان نيز زيان مي رساند اما 
سموم شركت هاي معتبر آفت را مي كشد اما خسارتش به 
طبيعت برجا مي ماند. برخي از شركت ها در تبليغات شان 
عنوان مي كنند كه سموم توليدي آنها انتخابي بوده و فقط 
آفت را مي كشد و به جاي ديگر صدمه نمي زند. در صورتي 
كه اين ادعا كاماً نادرس��ت است و سموم به همه زنجيره 

طبيعي و انساني صدمه وارد مي كنند.

 با رشد روزافزون جمعيت و افزايش 
محمدرضا عباسي

  گزارش
تردده�اي ش�هري و اس�تفاده از 
وس�ايل حمل و نقل ش�هري، بحث 
ترافيك روزانه معابر و راه هاي دسترسي شهروندان از منزل 
تا محل كار به يك معضل جدي و يكي از چالش هاي قابل توجه 
مجموعه مديريت شهري و دولت ها تبديل شده است. در اين 
ميان طي سال هاي اخير شهرستان اسلامشهر نيز با افزايش 
جمعيت س�اكنان و بالا رفتن ميزان تردد روزان�ه اهالي اين 
منطقه به پايتخت با مشكلات عديده اي در حوزه حمل و نقل 
روبه رو ش�ده  اس�ت. از اين رو سال هاس�ت مردم شهرستان 
اسلامشهر و شهرس�تان هاي جنوب غربي اس�تان تهران از 
مسئولان و دس�ت اندركاران دولت درخواس�ت كرده اند تا با 
 اتص�ال اين شهرس�تان ها به خ�ط 3 مت�رو تهران، ب�اري از
  مش�كلات س�اكنان اي�ن منطق�ه بردارن�د؛ مطالب�ه اي
ك�ه ب�ه رغ�م اهميت�ش همچن�ان مس�كوت مانده اس�ت.

    
معضل ترافيك محور آيت الله سعيدي معروف به جاده تهران– ساوه 
كه مسير تردد روزانه ميليون ها ش��هروند ساكن در شهرهاي غرب 
اس��تان تهران بوده و يكي از پرترددترين محورهاي ترانزيتي كشور 
محسوب مي شود، يكي از مسائلي اس��ت كه طي چند سال گذشته 

براي رف��ع آن برنامه هاي كوتاه مدت و بلندم��دت زيادي طراحي و 
برخي نيز به اجرا درآمده و برخي ني��ز در مرحله وعده قرار دارد.  بنا 
بر اظهار نظرهاي مس��ئولان، كارشناسان حوزه حمل و نقل و مردم 
منطقه، يكي از طرح هاي بلندمدت و اساسي و تأثيرگذار براي رفع 
معضل ترافيك در محور آيت الله سعيدي احداث خط مترو و اتصال 
شهرهاي جنوب غربي استان تهران به ش��بكه سراسري مترو شهر 
تهران اس��ت كه از اواخر دهه 80 به عنوان تنها راه حل ترافيك اين 
منطقه از آن ياد شده و موضوع جلس��ات و بحث هاي افراد مختلف 
شده است.  با توجه به اينكه قرارداد احداث امتداد خط مترو تهران 
به شهرستان اسامشهر، رسماً در آخرين روزهاي اسفند 1391 بين 
شهرداري اسامشهر و شركت مترو تهران منعقد شده ولي تا به امروز 
متأسفانه هيچ اقدام چشمگيري در اين زمينه صورت نگرفته و مردم 
اين شهرس��تان، براي آغاز عمليات عمراني اين طرح لحظه شماري 
مي كنند.  مردم شهرس��تان اسامش��هر كه در مج��اورت پايتخت 
قرار دارند، هر روز براي رس��يدن به محل كار خود در شهر تهران، با 
مشكل حمل و نقل عمومي مواجه اند كه براي رفع اين معضل عاوه 
بر افزايش ناوگان حمل و نقل عمومي و احداث معابر و خيابان هاي 
جديد، بهره مندي از مترو مي تواند راه گشاي اين معضل باشد.  هر روز 
صبح تعداد زيادي از جمعيت شهرستان اسامشهر و شهرهاي اطراف 
با بهره گيري از انواع وسايل نقليه عمومي و شخصي براي رسيدن به 

نزديك ترين ايستگاه مترو در خط 3 به طرف ايستگاه هاي آزادگان 
و نعمت آباد عزيمت مي كنند كه در صورت امتداد خط 3 و اتصال آن 
به اسامش��هر حجم زيادي از ترددهاي خودروها در محور آيت الله 
سعيدي كاهش مي يابد. عاوه بر اين راه اندازي ايستگاه هاي متصل 
به خط 3 كه نزديك تر و در دس��ترس تر مي باش��د، مي تواند در امر 
خدمت به مردم و رفع مشكات آنها نقش و تأثير به سزايي ايفا كند. 

    وعده عملي نشده فرماندار 
عليرضا ناصري پور شهردار سابق اسامشهر در اواخر دي ماه 1393 
در گفت وگويي ب��ا خبرنگاران، اح��داث مترو را يك��ي از مهم ترين 
مطالبات ش��هروندان اسامش��هري از مجموعه مديريت ش��هري 
دانست و گفت: اسامش��هر متحمل بار ترافيك خودروهاي عبوري 
ش��هرهاي اطراف ش��ده كه اين امر ضرورت پيگيري جدي احداث 
مترو را پررنگ تر مي كند.  ناصري پور افزود: احداث مترو و اتصال به 
شبكه حمل و نقل ريلي شهر تهران يكي از مهم ترين مطالبات به حق 
شهروندان اسامش��هري است كه بعد از س��ال ها انتظار و پيگيري 
مستمر مسئولان دولتي و نمايندگان مردم هنوز به نتيجه نرسيده 
است.  بنا به گفته ناصري پور در ماقات هايي كه با مسئولان مديريت 
شهري تهران و مديرعامل مترو انجام شد، مقرر گرديد حداقل تا قبل 
از اتمام سال 93 عمليات احداث امتداد خط 3 مترو تهران به سمت 
اسامشهر آغاز شود كه متأسفانه تا به امروز اين وعده عملي نشده 

است.  اميرالله حقيقي فرماندار شهرستان اسامشهر نيز آغاز عمليات 
احداث خط مترو تهران به اسامشهر را تا دهه فجر سال 93 تعيين 

كرده بود كه اين وعده نيز تا به امروز محقق نشده است.  
فرماندار اسامش��هر در گفت وگو با خبرنگاران تأكي��د كرده بود با 
پيگيري هاي به عمل آمده و تأكيد استاندار تهران به زودي عمليات 
احداث خط مترو تهران به اسامشهر آغاز خواهد شد كه اين اتفاق 
قطعاً تا قبل از دهه فجر انقاب اس��امي س��ال 93 به وقوع خواهد 
پيوس��ت.  به گفته فرماندار اسامشهر تمامي مس��ئولان استان و 
شهرستان اسامشهر به دنبال اين هستند كه با تأمين اعتبارات لازم 
از سوي دس��تگاه هاي ذيربط و همت پيمانكار و مجري طرح هرچه 
سريع تر شاهد آغاز عمليات اجريي فعاليت مترو در اين شهرستان 
باش��يم.  اين اظهارات فرماندار اسامش��هر به عنوان نماينده عالي 
دولت در شهرستان اسامش��هر در حالي بيان مي شود كه بر اساس 
شواهد و قرائن موجود هيچ انگيزه و اقدام جدي در خصوص احداث 
خط مترو و اتصال به خط 3 تهران وجود ندارد. حتي در سفري كه 
رئيس جمهور دولت يازدهم به شهرستان هاي غرب استان تهران و 
اسامشهر داشته سخن از قطار شهري كه طرحي غير از مترو بوده 
و كارايي مترو را براي مردم منطقه نخواهد داش��ت به ميان آمده و 
تاكنون عزم دولت نه براي عملي شدن عمليات اين طرح جزم شده 

است نه براي مترو. 
    واريز بودجه مترو به حساب دولت 

حس��ين علي عضو شوراي اس��امي شهر اسامش��هر در گفت وگو 
با »جوان« با تش��ريح آخرين اخبار از مترو اسامش��هر، مي گويد: 
براساس آخرين اخبار رسيده و با پيگيري هاي به عمل آمده از سوي 
نمايندگان مردم در مجلس و ش��وراي اسامي ش��هر اسامشهر و 
ديگر مس��ئولان، براي احداث خط مترو اسامشهر در امتداد خط 
3 مترو ته��ران، مبل��غ 1600 ميليارد تومان اعتبار در كميس��يون 
بودجه مجلس مصوب و تصويب نمايندگان رس��يده اس��ت.  وي با 
اش��اره به اهميت و ضرورت احداث مترو اسامشهر و اتصال به خط 
3 مترو تهران، مي افزايد: مبلغ 44 ميليارد تومان بابت احداث مترو 
اسامشهر به حساب دولت واريز شده و اميدواريم به زودي و پس از 
تغييراتي كه در مجموعه مديريت شهري تهران و اسامشهر به وجود 
آمده شاهد آغاز عمليات احداث اين طرح باشيم.  متأسفانه احداث 
مترو اسامشهر كه به عنوان يك طرح عمراني و زيرساختي در بحث 
حمل و نقل و كاه��ش بار ترافيكي محور آيت الله س��عيدي اثرگذار 
است به يك مسئله و طرح سياسي تبديل شده و متأسفانه عزم جدي 
براي اجراي آن وجود ندارد، چراكه بنا بر اظهارات مردم چون طرح 
مترو اسامشهر از مصوبات دولت دهم است، دولت هاي بعدي عزمي 
براي انجام آن ندارد. شواهد امر و عملكرد دولت يازدهم نيز مي تواند 

شاهدي بر اين مدعا باشد.

تعطيلي بسياري از واحدهاي توليدي آمل 
رئيس خانه صنعت، مع�دن و تجارت مازن�دران از تعطيلي بخش 
اعظم�ي از واحدهاي توليدي آمل طي س�ال هاي اخي�ر خبر داد. 
مجتبي رضوي گفت: از س��ال هاي 87 تا 95، حدود 15 هزار نيرو ثابت در 
شهرستان آمل مشغول به كار بودند اما بخش اعظمي از واحدهاي توليدي 
تعطيل شده و نيروي كار اين شركت ها در ديگر شركت ها مشغول فعاليت 
شدند.  رئيس خانه صنعت، معدن و تجارت مازندران با بيان اينكه با تاش 
نماينده مردم آمل در مجلس شوراي اس��امي شرايط خوبي در آمل ايجاد 
شد، ادامه داد: بايد وجه تمايز ويژه اي براي صنايع فعال قائل شويم تا اشتغال 
بيشتري ايجاد كنند.  رضوي با اشاره به اينكه به واحدهاي فعال جايگاه ويژه اي 
اختصاص داده ش��ود، افزود: براي اين واحدها بايد شناسنامه صادر كنيم و 
مديران كل استاني به مديران شهرستان تفويض اختيار دهند تا صورتجلسه 
جلسات را س��ريعاً بررسي كنند.  وي با بيان اينكه س��ال گذشته در سامانه 
بهين ياب به صورت يك ساله تسهيات پرداخت شد، افزود: با توجه به عدم رفع 
مشكات بازار فروش، شركت ها براي بازپرداخت تسهيات با مشكات زيادي 

مواجه هستند و انتظار داريم بدهي ارزش افزوده براي بنگاه تقسيط شود.

 متروي اسلامشهر
 لنگ نگاه سياسي 
مسئولان

مازندران يكي از 2 استان  پايلوت كشور براي ساماندهي سموم است

كاهش مصرف سموم اولويت كشاورزي مازندران

چشم انتظاري چندين ساله اسلامشهري ها 
براي اتصال به مترو تهران

 برخلاف وعده مكرر مسئولان و تأمين بودجه
 قطار شهري تا پايان96 هم به اسلامشهر نمي رسد

افتتاح پرديس سينمايي فجر اسلامشهر 
پرديس س�ينمايي فج�ر اسلامش�هر با حض�ور قائم مق�ام وزير 
كش�ور، فرماندار و جمعي از مس�ئولان شهرس�تاني افتتاح شد. 
مجموعه پرديس سينمايي فجر اسامش��هر كه با اعتباري بالغ 2 ميليارد و 
800ميليون تومان از محل اعتبارات شهرداري اسامشهر و به صورت بازسازي 
ساختمان سابق سينماي اين شهر احداث شده، داراي پنج سالن سينمايي 
مجزا بوده كه سالن اصلي سينما با گنجايش 295 نفر و دو سالن با ظرفيت 50 
نفر براي استفاده عمومي طراحي شده است.  در اين پرديس سينمايي دو سالن 
40نفره براي استفاده جداگانه كودكان و معلولان و جانبازان طراحي و احداث 
شده، كه با افتتاح اين مجموعه فرهنگي، امكان اكران همزمان پنج فيلم براي 
گروه هاي هدف فراهم شده است.  سينماي فجر اسامشهر كه تا قبل از سال 
95 با يك سالن بزرگ به اكران فيلم هاي سينمايي به روز كشور و ارائه خدمات 
فرهنگي در شهرستان اسامشهر اختصاص داشت، طي يك سال گذشته مورد 
بازسازي و به سازي قرار گرفت و انتظار مي رود با احداث اين پرديس سينمايي 

در عرصه فرهنگ نمايش، خدمات مطلوب تري به شهروندان ارائه شود.

اجراي طرح »روستاتعاون « در مازندران 
مديركل تع�اون، كار و رفاه اجتماع�ي مازن�دران از اجراي طرح 

»روستاتعاون« در استان خبر داد. 
كامران اصغري با بيان اينكه يكي از مباحث مهم در سياستگذاري بخش 
تعاون در راستاي دستيابي به سهم 25 درصد در اقتصاد ملي، فعاليت 
در حوزه روستا و طرح روستاتعاون اس��ت گفت: طرح روستاتعاون در 
سه فاز و در سه سال در سطح كش��ور اجرا و حمايت مالي خواهند شد 
و براي حمايت و اجراي اين طرح تسهيات زير 8درصد و تا سقف 20 
ميليارد ريال به ازاي هر طرح اعتبار پيش بيني ش��ده است.  وي افزود: 
سهم مازندران در طرح روستاتعاون در سال جاري 46 روستا بوده كه در 
حال حاضر با بررسي و پيگيري هاي انجام شده حدود 30 روستاي هدف 
شناسايي و جهت طرح و بررسي در كارگروه اشتغال استان معرفي شده 
است.  دبير كارگروه اشتغال و سرمايه گذاري مازندران ادامه داد: اجراي 
اين طرح نقش مؤثري در توسعه و توانمندسازي تعاوني هاي روستايي، 
رونق اقتصادي، مشاركت سازمان يافته و كارآفريني اقتصادي روستاييان 
در قالب مش��اركت گروهي دارد.  وي گفت: اين طرح در روس��تاهايي 
قابليت اجرا دارد كه داراي مشخصاتي از قبيل داشتن بيش از 50 خانوار 
ساكن، نرخ اشتغال معكوس، طرح هادي اجرا شده و مهاجرفرستي پايين 
و ضريب مشاركت پذيري بالا و دارابودن ظرفيت هاي اقتصادي تأثيرگذار 
در بخش توليد و اشتغال باشد.  اصغري با اشاره به اهداف كيفي اين طرح، 
افزود: هدف كيفي اين طرح، استفاده از ظرفيت تعاوني ها در شناسايي 
و بهره برداري از ظرفيت هاي موجود در نواحي روستايي، ارتقاي منزلت 
اجتماعي روستائيان و جايگاه روستاها در اقتصاد ملي و ايجاد بستر لازم 

براي شكوفايي و پيشرفت عدالت محور در روستاهاست. 

تخريبِ محوطه اي از هزاره پنجم پيش از ميلاد 
در اسلامشهر

عض�و هيئت علم�ي پژوهش�كده باستان شناس�ي پژوهش�گاه 
ميراث فرهنگي و گردش�گري از انج�ام عملي�ات عمراني بدون 
توجه به ضواب�ط و بي وقفه در تپه باس�تاني مافين آب�اد خبر داد. 
فرش��يد مصدقي گفت: در آخرين بازديد ميداني ماه گذش��ته از تپه 
باستاني مافين آباد معلوم ش��د عمليات عمراني بدون توجه به ضوابط 
حفاظتي عرصه و مقرراتِ رعايت حريم بي وقفه و ش��تاب آميز در حال 
اجرا و پيگيري اس��ت.  وي افزود: از س��ال 1377 تا امروز بازديدهاي 
موردي بسيار، كارشناسي هاي استعامي فراوان و دو فصل گمانه زني 
و لايه ن��گاري باستان ش��ناختي در تپه و محوطه باس��تاني مافين آباد 
انجام شده است.  مصدقي ادامه داد: نتيجه اين همه شناسايي و ثبت و 
نشانه گذاري و اباغ ضوابط حفظ عرصه و حريمِ اين استقرارگاه پيش از 
تاريخ به مسئولان محلي و دست اندركاران طرح هاي عمراني بوده است 
اما وضع موجود نشان مي دهد نه تنها به تاش هاي علمي و فني ميراث 
فرهنگي توجهي نشده بلكه با نقض مقررات و چشم پوشي از تعهدات 
قانوني و ملي اكنون شاهد تكميل روند تخريبِ محوطه اي مهم از هزاره 
پنجم پيش از مياد در شهرس��تان اسامشهر هستيم.  مصدقي ادامه 
داد: در گذشته، طبق بازديدهاي چندباره در بازه زماني ميان سال هاي 
1377 تا 1384، بستر و محيط فعلي تپه مافين آباد به بخشي از محدوده 
وسيع و بزرگ يك كارگاه آجرپزي تبديل شده بود.   به گفته مصدقي، 
از حدود نيمه دهه 80 و پس از توقف كار كوره آجرپزي و در همزماني 
با آغاز گمانه زني و لايه نگاري باستان ش��ناختي در برجستگي مركزي 
و عرصه تپه مافين آباد به سرپرس��تي احمد چايچي، سيماي محلي و 

محيطي محوطه باستاني رو به تغيير تدريجي نهاد. 
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مازندران

اين شماره:

اسلامشهر

اداره فرهنگ و ارشاد اسلامي شهرستان اسلامشهر به عنوان 
اداره برتر در بين 16 اداره ارشاد استان معرفي شد و مورد تقدير 

قرار گرفت. 
در مراسمي كه به مناسبت گراميداشت هفته دولت و تقدير از فعالان 
عرصه فرهنگ و هنر، با حضور معاون حقوقي و پارلماني وزير فرهنگ 
و ارشاد اسامي، مديركل هاي فرهنگ و ارشاد اسامي استان هاي 
تهران و البرز و كاركنان استان تهران در محل سالن اجتماعات استان 
تهران برگزار شد، اداره ارشاد اسامشهر به عنوان اداره برتر استان 
معرفي ش��د و رئيس  اين اداره مورد تجليل و تقدير قرار گرفت.  در 

ارزيابي به عمل آمده از فعاليت هاي ادارات فرهنگ و ارشاد اسامي 
اس��تان تهران بنا بر اعام كميته ارزيابي و نيروي انساني اداره كل 
ارشاد استان تهران، با بررس��ي معيارها و پارامترهاي تعيين شده، 
اداره ارشاد شهرستان اسامشهر با كسب بالاترين امتياز، به عنوان 
اداره برتر شناخته شده است.  ارائه خدمات بهينه به ارباب رجوع و 
افزايش رضايتمندي آنها، افزايش مشاركت گروه هاي مختلف هنري 
و فرهنگي در اجراي برنامه ها، انعكاس مطلوب و مناسب فعاليت ها و 
تكريم ارباب رجوع، افزايش خدمات به گروه هاي هدف و... از جمله 

دلايل كسب اين موفقيت مي توان برشمرد.

كسب رتبه برتر توسط اداره ارشاد شهرستان اسلامشهر در سطح استان تهران 
معاون سياس�ي- انتظام�ي فرمان�دار اسلامش�هر از كمك 65 
ميليارد توماني خيري�ن به م�دارس اين شهرس�تان خبر داد. 
نظام ملكشاهي گفت: طي چهار سال گذشته بالغ بر 65 ميليارد تومان 
از سوي خيرين جهت رشد و توسعه آموزش و پرورش و رفع كمبودهاي 
فضاهاي آموزشي به مدارس اسامشهر اهدا شده است.  وي با اشاره به 
آمار جمعيت دانش آموزي و فضاهاي آموزشي شهرستان اسامشهر 
افزود: به رغم اقدامات و تاش هاي انجام شده در حال حاضر قريب به 
10 درصد فضاهاي آموزشي مورد نياز در شهرستان كمبود وجود دارد 
كه اميدواريم طي سال آتي با همت خيرين و همكاري دستگاه هاي 

ذيربط اين كمبود نيز برطرف شود.  ملكشاهي ادامه داد: با اختصاص 
880ميليارد تومان اعتبار از سوي دولت در زمينه اشتغالزايي و عمران 
و آباداني شهرستان اسامشهر، سرمايه گذاري خوبي صورت گرفته و 
زمينه توسعه و پيشرفت منطقه به وجود آمده است.  معاون سياسي 
فرماندار اسامشهر، گفت: با كمك 984 ميليارد توماني كه دولت به 
شهرداري ها و دهياري ها داشته تاكنون شاهد فعاليت هاي عمراني و 
آباداني در سطح شهرها و روستاهاي منطقه بوده ايم و اين در حالي است 
كه قريب به 65 درصد از درآمد شهرداري ها از سوي دولت و مابقي از 

محل هاي ديگر تأمين مي شود.

كمك 65ميليارد توماني خيرين  به مدارس اسلامشهر


